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88498432سرویس ورزشي

اماكن ورزشي امانتي براي نسل فردا
 فريدون حسن

رسيدگي، مرمت و توجه به امكانات و تجهيزات ورزشي يكي از بديهي ترين امور 
ورزش حرفه اي است. سال هاست در تشكيلات عريض و طويل ورزش ايران 
مجموعه اي تحت عنوان شركت توسعه و نگهداری اماكن ورزشي تشكيل شده 
است؛ مجموعه اي كه از نام آن چنين برمي آيد كه بايد در زمينه توسعه و تجهيز 
اماكن ورزشي فعاليت كند اما آنچه امروز ديده مي شود و حقيقتي كه از اماكن و 
امكانات ورزشي كشور جلوي چشم علاقه مندان است، بيانگر اين است كه اين 

تشكيلات حتي درصدي از كارهاي خود را هم انجام نداده است. 
بايد اذعان داشت در طول سال هاي گذشته نه تنها در توسعه اماكن ورزشي كه 
حتي در حفظ، نگهداري و تجهيز آنچه قبلًا داشتيم و همان تعداد محدودي 
كه ساختيم هم موفق نبوده ايم. نمونه بارز و آشكار اين مسئله را امروز مي توان 
در وضعيت اسفبار ورزشگاه آزادي به عنوان بزرگ ترين و اصلي ترين مجموعه 
المپيكي كشور ديد؛ مجموعه اي كه طي تمام اين سال ها با نهايت ظرفيت فقط 
از آن استفاده شده و عمليات مرمت و بازسازي و نوسازي آن صرفاً به امور جزئي 

به قول معروف وصله پينه اي محدود شده است. 
طبيعي است كه در چنين فضايي كم كم ش��اهد از رده خارج شدن امكانات 
ورزشي و فرسوده شدن اماكن ورزشي نظير س��الن ها و ورزشگاه هاي كشور 
باش��يم؛ موضوعي كه اصلًا وجه��ه خوبي براي ورزش��ي كه ه��ر روز ادعاي 
حرفه اي بودن دارد، نيس��ت. نبايد فراموش كنيم ك��ه ورزش ايران در برخي 
رشته ها از جمله قدرت هاي جهاني محسوب مي شود، بنابراين صورت خوشي 
ندارد كه مثلًا كش��تي، واليبال، رش��ته هاي رزمي و حتي بسكتبال بابت اين 
مسئله ضرر و زيان ببينند، البته صرف مقصر دانستن شركت توسعه و تجهيز 
اماكن ورزشي در اين مسئله هم انصاف نيس��ت و بايد متوجه قصوري كه از 
سوي وزارت ورزش، كميته ملي المپيك و حتي فدراسيون هاي ورزشي در اين 
موضوع مهم می شود، بود؛ مجموعه هايي كه تنها در طول سال هاي گذشته از 
امكانات ورزشي استفاده كرده اند و كوچك ترين توجهي به حفظ و نگهداري 
آنها نداشته اند. از اين بدتر اينكه حتي تلاشي هم براي اين كار انجام نداده اند و 

صرفاً در مراسم افتتاح برخي مجموعه ها شركت داشته اند. 
بايد به آقايان يادآور شد كه توسعه و تجهيز ورزش فقط در قيچي كردن روبان 
يا كلنگ زني يك زمين خلاصه نمي ش��ود و بايد براي ادامه اين مسير برنامه 
داشت و البته هزينه كرد، اما جاي تأسف اس��ت كه تمام هزينه كرد ورزش و 
بودجه هايي كه بايد صرف امر مهم توسعه و تجهيز اماكن ورزشي شود، تنها 
در چند مورد خاص مصرف مي شود تا اوضاع و احوال امكانات و اماكن ورزشي 

هر روز بدتر از روز قبل شود. 
وخامت اوضاع را زماني بيشتر مي توان درك كرد كه متوجه باشيم مسئولان 
ورزش كشور تقريباً توجهي به اين موضوع ندارند و صرفاً كسب نتيجه در زمان 
مديريت شان براي شان مهم است، حالا به هر نحو ممكن و حتي به قيمت از 
بين رفتن تدريجي اماكن و امكانات ورزشي كشور. آنچه بايد به آن توجه داشت 
اينكه اماكن و امكانات ورزشي امانت هايي در دست ماست كه بايد آنها را سالم 
و تجهيزشده و به روزشده تحويل نسل آينده ورزش كشور دهيم اما آنچه ديده 
مي شود اين است كه نسل آينده ورزش كشور با ادامه اين روند بايد خود براي 
خود ورزشگاه و امكانات فراهم كند، چون مديران امروز ورزش فقط در حال 
استفاده و از بين بردن امكانات و تجهيزات ورزش كشور هستند و به سازندگي 

و توسعه اهميتي نمي دهند. 
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5پروژه اي كه مي تواند كامل تر شود
پ�س از پی�روزي انق�اب اس�امي تاکن�ون پنج ورزش�گاه ب�زرگ در 
کش�ور اح�داث ش�ده اس�ت؛ پروژه هاي�ي ک�ه به رغ�م در دس�ترس 
ب�ودن و راه اندازي ام�ا هنوز تا رس�یدن ب�ه بهره برداري کام�ل فاصله 
دارن�د و بايد دي�د چ�ه زماني ب�ه مرحل�ه اس�تفاده کامل مي رس�ند. 

 استاديوم يادگار امام، تبريز
اين استاديوم سومين ورزشگاه بزرگ ايران است و گنجايش 66هزار تماشاچي 
را دارد. ساخت اين ورزشگاه در سال 68 آغاز شد و در سال 75 به پايان رسيد. 
اين مجموعه در دهكده المپيك تبريز ساخته شده است، هرچند اين ورزشگاه 
از نظر امكانات رفاهي و جانبي ضعف دارد اما توانس��ته است از كنفدراسيون 
فوتبال آسيا درجه - A را كسب كند، اما مهم ترين معضل اين ورزشگاه مانند 

ديگر ورزشگاه هاي ساخته شده در كشور جانمايي اشتباه آن است. 
  استاديوم امام رضا)ع(، مشهد

اس��تاديوم امام رضا)ع( با گنجايش 25هزار نفر مدرن ترين و اولين ورزشگاه 
مسقف ايران است كه با هزينه آستان قدس رضوي ساخته شد و در 25شهريور 
سال 96 با انجام يك بازي دوستانه بين تيم هاي منتخب مشهد و منتخب شهر 
كربلا افتتاح شد. براي ساخت اين استاديوم نزديك 200 ميليارد تومان هزينه 
شد. ساخت سقف اين ورزشگاه به دست يك شركت فرانسوي انجام شد و يك 
شركت اسپانيايي هم كار نصب صندلي هاي اين استاديوم را بر عهده داشت. 

  استاديوم نقش جهان، اصفهان
دومين ورزشگاه بزرگ ايران بعد از حرف و حديث هاي فراوان در چند مرحله 
تكميل شد تا بالاخره در سال 95 افتتاح شد. ساخت اين ورزشگاه در سال 67 
آغاز شد و تا س��ال 81 ادامه داشت. سپاهان اصفهان در س��ال 81 بازي هاي 
خانگي خود را در اين ورزشگاه برگزار كرد تا اينكه ساخت فاز دوم اين ورزشگاه 
از سال 86 ازسر گرفته شد و تا سال 95 ادامه يافت. شايد پروژه ساخت ورزشگاه 
نقش جهان طولاني ترين پروژه زيربنايي در حوزه ورزش ايران باشد كه حرف 

و حديث هاي فراواني به همراه داشته است. 
  استاديوم فولاد آرنا، خوزستان

مجموعه فولاد خوزستان در سال 91 ساخت اين ورزش��گاه را آغاز كرد. اين 
ورزشگاه مجهزترين و زيباترين ورزشگاه ايران به حساب مي آيد و گنجايش 
27هزار نفر را دارد. نبود پيست تارتان در اين ورزشگاه وجه تمايز اين استاديوم 
با ديگر استاديوم هاي ساخته ش��ده در ايران است. سيس��تم نورپردازي اين 
ورزش��گاه مانند ورزش��گاه هاي مدرن اروپاس��ت و خبري از دكل هاي بلند 
پروژكتورها نيس��ت. براي رونمايي از اين اس��تاديوم بايد تا آغاز فصل جديد 

فوتبال ايران صبر كرد. 
  استاديوم پارس، شیراز

چهارمين ورزشگاه بزرگ ايران در استان فارس با بودجه اي بالغ بر 114 ميليارد 
تومان ساخته شد. اين استاديوم 50هزار نفري در حالي به بهره برداري رسيد 
كه استان فارس چندسالي است در ليگ برتر نماينده اي ندارد، البته يكي ديگر 

از مشكلات اين ورزشگاه فاصله 50كيلومتري آن با شهر شيراز است. 

 نوکمپ جديد 
پس از كش وقوس هاي ف��راوان و تغييرات مديريتي، 
سران بارسلونا پروژه عظيم »اسپاتيفاي نوكمپ« را به 
اجرا درآوردند. بعد از بازگشت دوباره خوان لاپورتا به 
رأس مديريت، اين موضوع به رأي گذاشته شد و بيش از 
40 هزار نفر از اعضاي باشگاه از جمله هواداران متعصب 
اين تيم موافقت شان را با بازسازي نوكمپ اعلام كردند. 
يك شركت ژاپني در مناقصه اين پروژه موفق شد هشت 
رقيب ديگر را شكست دهد و پيروز اين مناقصه شود. به 
نوشته ديلي ميل، هزينه بازسازي اين ورزشگاه بيش از 
1/3ميليارد پوند تخمين زده شده است. طبق برنامه، 
پروژه فوق چند فاز مختلف دارد و فاز نخست آن از ژوئن 
2022 آغاز شده است، با اين  حال كاتالان ها همچنان در 
نوكمپ از رقباي شان ميزباني مي كنند ولی فصل آينده 
)2023- 2024( بالاجبار بايد در ورزشگاه المپيك شهر 
بارسلون بازي كنند، اما بر اساس زمانبندي اعلام شده 
بارس��ا در فصل 2025- 2024 دوباره در نيوكمپ با 
نصف ظرفيت حضور تماش��اگران بازي خواهد كرد. 
گفته شده است بازسازي اين ورزشگاه در سال2026 
به پايان خواهد رسيد. اما نوكمپ در آينده چه تغييراتي 
خواهد داشت؟ افزايش تعداد ظرفيت تماشاگران يكي 

از تغييرات مهم خواهد بود، ظرفيت فعلي اس��تاديوم 
خانگي آبي واناري ها 98 هزار و800 نفر است و در آينده 
نزديك 110 هزارنفر بازي هاي بارسا را در اين باشگاه 
تماش��ا خواهند كرد. تعداد صندلي هاي VIP بخشي 
از پروژه اس��ت و در اين صورت درآمد باش��گاه تنها از 
صندلي هاي VIP به شكلي قابل توجه افزايش خواهد 
يافت. قرار است يك سقف مدرن و مكانيزه نيز در آينده 

تعبيه شود تا شكوه نوكمپ بيشتر گردد. 
 برنابئوی دست نیافتني

ش��رايط اقتصادي رئال مادريد از رقيب سنتي ش��ان 
بهتر اس��ت و به همين خاطر آنها زودتر از بارسا دست 
به كار شدند تا س��انتياگو برنابئو را به يكي از بهترين 
ورزشگاه هاي جهان بدل كنند. مادريدي ها به مديريت 
فلورينتو پرز، پروژه بازس��ازي و ارتق��ای برنابئو را در 
سال2019 استارت زدند و اين پروژه به مراحل پاياني 
خود رسيده اس��ت. فصل گذش��ته بازي هاي رئال در 
ورزشگاه دي استفانو برگزار شد اما در فصل كنوني تيم 
به برنابئو برگشت. جالب اينكه سران باشگاه پايتخت 
نيز روي بحث سقف ورزشگاه توجه ويژه داشتند، سقف 
جديد فعلي در كمتر از 15دقيقه بسته مي شود، ضمن 
اينكه اسكوربورد غول پيكر داخل ورزشگاه نيز چشم ها 

را خيره مي كند. اس��تفاده از صندلي هاي ش��يب دار 
تماش��اي بازي را ب��راي تماش��اگران جذاب تر كرده، 
چمن جديد برنابئو متحرك اس��ت و اين موضوع كار 
را براي برگزاري كنسرت هاي بزرگ راحت تر مي كند. 
جلوگيري از آس��يب به چمن مرغوب برنابئو همواره 
مدنظر متخصصان بوده است. سران باشگاه درآمدزايي 
هر چه بيش��تر را اصلي ترين دليل تعميرات ورزشگاه 
عنوان كرده اند. آنها جوري برنامه ريزي كرده اند تا از هر 
گوشه اين ورزشگاه بتوانند درآمد داشته  باشند. تأسيس 
يك هتل و مركز خريد لوكس در كنار استاديوم، توسعه 
موزه رئال و تعبيه اتاق ه��اي كنفرانس بزرگ و مجلل 
جهت برگزاري رويدادهاي بين المللي از جمله موارد 
در نظر گرفته ش��ده براي بحث درآمدزايي حداكثري 
است. رقم بازسازي اين ورزشگاه نزديك 900ميليون 
يورو اعلام شده است؛ رقمي كه به سرعت و با اجرايي 
شدن پروژه هاي تبليغاتي و اقتصادي چند برابرش به 

حساب باشگاه بازخواهد گشت. 
 پروژه اولدترافورد

منچستري ها نيز در تلاشند هر چه سريع تر شرايط را 
براي بازسازي ورزشگاه اولدترافورد مهيا كنند. من يونايتد 
در سال هاي اخير با مشكلات مديريتي داخلي مواجه 

بوده، همين مس��ئله باعث ش��ده اس��ت هنوز نتوانند 
طرح شان را اجرايي كنند. خانواده گليزر مالك يونايتد 
هستند و دو طرح را مورد بررسي قرار داده اند؛ بازسازي 
ورزشگاه 113ساله يا ساخت يك ورزشگاه جديد. طرح 
اول يك  ميليارد پوند و طرح دوم 2 ميليارد پوند هزينه 
روي دس��ت مالكان امريكايي خواهد گذاشت. در اين 
اوضاع بازسازي و افزايش ظرفيت ورزشگاه به 80 هزار نفر 
معقول ترين طرح به نظر مي رسد. با وجود اين گفته شده 
وجود خط راه آهن در ضلع  جنوبي ورزشگاه مانع بزرگي 

بر سر مرمت و ارتقای اولدترافورد بوده است. 
 هاتسپرز و ومبلي

تاتنهام هاتس��پرز از جمله ورزشگاه هاي تازه تأسيس 
مشهور است. تيم لندني مدت ها در ومبلي بازي هايش 
را برگزار مي كرد تا اينكه سه سال پيش كار آماده سازي 
ورزش��گاه جديد تمام ش��د. از جمله ن��كات مهم اين 
ورزش��گاه اس��تفاده از 35 هزار كاش��ي تزئيني است. 
طراحي زمين چمن هاتس��پرز به گونه اي اس��ت كه 

مي توان 12رويداد غيرفوتبال��ي را در آن برگزار كرد؛ 
 چمن روي ريل هاي فلزي تعبيه شده كه متحرك و قابل 
حركت دادن هستند. رستوراني ويژه بازيكنان آماده 
شده، فاصله اولين رديف تماشاگران تا زمين كمتر از 
پنج متر است، امكانات ويژه معلولان نيز فراموش نشده 
و افتتاح اين ورزش��گاه براي 3هزارو500نفر اشتغال 

ايجاد كرده است. 
ومبل��ي در س��ال1923 در لندن افتتاح ش��د و هنوز 
كه هنوز اس��ت يكي از مش��هورترين ورزش��گاه هاي 
دنيا محسوب مي شود. اين ورزش��گاه تاكنون در ادوار 
مختلف بازسازي شده و تغييرات زيادي را به خود ديده 
است. در طراحي جديد فاصله صندلي ها بيشتر شده تا 
تماشاگران راحتي بيشتري در طول بازي داشته باشند. 
پله برقي هاي زيادي براي رفتن تماشاگران به طبقات 
بالاتر درنظر گرفته ش��ده، ومبلي هم مجهز به سقف 
متحرك است و در عين حال امكان برگزاري رويدادهاي 

مختلف در حد استانداردهاي بين المللي وجود دارد. 

 عجيب نيست اگر بعد از 

دنيا حيدري 
     گفت وگو

گذش��ت ني��م ق��رن از 
عم��رش، گرد پي��ري بر 
چهره اش نشسته باشد و نش��انه هاي فرسودگي را 
می توان به وضوح در چهره اش ديد! با وجود اين اما 
به رغم گذشت 50سال، همچنان يكي از بزرگ ترين 
و بهترين ورزشگاه هاي ايران اس��ت، البته كه بايد 
دستي به سر و گوش ورزشگاه آزادي كشيده شود تا 
بتواند همانند 51س��الي كه از عمر آن مي گذرد، با 
صلابت و اقتدار س��رپا بماند. با وجود اين اما اخبار 
ضدونقيضي كه طي س��ال هاي اخير مطرح شده، 
نگراني هايي را بابت سلامت اين سازه عظيم ايجاد 
كرده اس��ت كه اظهارنظرهاي برخي مسئولان اين 
ورزش��گاه ني��ز گاه ب��ر آن دام��ن مي زن��د. 
اگرچه ه��ر از چندگاه��ي ش��اهد درج اخباري در 
خصوص وضعيت نابسامان گوش��ه و كنار ورزشگاه 
آزادي هس��تيم اما ش��ايد مهم ترين مسئله، ادعاي 
مطرح شده از سوی روزنامه گل بود كه نگراني هاي 
زي��ادي را در پي داش��ت. چن��د ماه بع��د از ادعاي 
مديرعامل وقت شركت توسعه و نگهداري از اماكن 
ورزشي در بهمن ماه سال گذشته به نياز 700 ميليارد 
تومان س��رمايه براي ترميم و بازس��ازي ورزش��گاه 
آزادي، اوايل خرداد ماه سال جاري بود كه از نشست 
»نگران كننده« بخشي از سكوهاي ورزشگاه آزادي 
طي س��ال هاي اخير خبر داد و ابراز نگراني كرد كه 

حادثه اي چون پلاسكو يا متروپل تكرار نشود!
در همين راستا، اخباري نيز در خصوص بلااستفاده 
بودن طبقه دوم ورزش��گاه به لحاظ ايمني دس��ت 
به دست مي شد؛ خبري كه ش��هاب مالمير، روابط 
عمومي شركت توس��عه تأكيد دارد كه بلااستفاده 
بودن طبقه دوم به دليل ناامن بودن آن نيست. وي 
به »جوان« گفت: »قضيه اينطور كه مطرح مي شود، 
نيست. با توجه به مس��ائلي كه طي چند وقت اخير 
در مورد آزادي مطرح شد، بر اس��اس دستور وزير 
ورزش پيگيري هايي انجام شدو تيم فني مهندسي 
ما روي اين موضوع كار كردند. از تيم مش��اور مادر 
كه اين استاديوم از قديم داش��ت و يك تيم مشاور 
مقاوم سازي جديد براي اين پروژه استفاده شد كه 
بررس��ي هايي انجام و گزارش هايي ارائه دادند، بعد 
از آن مركز تحقيقات راه و مس��كن و شهرسازي به 
موضوع ورود كرد و خواس��تار انجام آزمايش هايي 
شد كه مشخص شود سكوها قابل استفاده هستند 
يا ن��ه. آزمايش ها و اظهار نظرها انجام و گفته ش��د 
كه بهره برداري بلامانع اس��ت جز هش��ت زون كه 
نيازمند آزمايش هاي تكميلي اس��ت و تا رس��يدن 
جواب اين آزمايش ه��ا و ارائه آن به مركز تحقيقات 
راه و مسكن و شهرسازي و اظهار نظر آنها فعلًا براي 
بازي هاي ليگ از س��كوهاي طبقه دوم اس��تفاده 
نمي شود. اما نه به لحاظ ايمنی، بلكه به دليل اينكه 
نتيجه بررسي ها و آزمايش ها هنوز نرسيده، وگرنه 
براساس آنچه شركت مش��اوره مقاوم سازي در پي 
بررسي هاي متعدد اعلام كرده، مقاومت سازه اصلي 

هيچ مشكلي ندارد.«
روابط عمومي ش��ركت توس��عه و نگهداری اماكن 

ورزشی در حالي تأكيد مي كند ورزشگاه آزادي به 
لحاظ ايمني مشكلي ندارد كه بر اساس نوشته هاي 
روزنام��ه گل در خردادم��اه امس��ال، گزارش هاي 
غيررس��مي حاك��ي از خطر فرونشس��ت احتمالي 
اين سكوهاس��ت و اين مس��ئله به اطلاع س��ازمان 
آتش نش��اني و ش��هرداري تهران نيز رسيده است. 
مالمير اما تأكيد دارد كه اگر چه آزادي بيشتر جنبه 
مصرفي داش��ته و ورزش��گاهي پير و فرسوده است 
كه نيازمند تعمير، بازس��ازي و بهسازي است اما به 
صورت مداوم روي آن پايش و مطالعه انجام مي شود 
و شركت هاي مشاور، همواره بررسي هاي دوره اي و 
نوبه اي خود را انجام مي دهند و شاخص گذاري هايي 
كه انجام شده مدام بررس��ي مي شود، البته روزنامه 
گل تنها نشريه اي نبود كه خبر از وضعيت نابسامان 
ورزش��گاه آزادي داده بود و خبرگزاري ايلنا نيز در 
همان روزها ويدئويي از آخرين بازي اس��تقلال در 
ليگ فصل قبل منتشر كرده بود كه حضور هواداران 
استقلال را در جايگاهي به تصوير مي كشيد كه در 

حال تخريب بود. 
مديركل ورزش و جوانان اس��تان ته��ران نيز هفته 
نخس��ت ماه جاري)بهم��ن( و پس از پاي��ان ديدار 
استقلال و ملوان بود كه در جمع خبرنگاران از ادامه 
تعميرات سكوهاي استاديوم آزادي خبر داد: »كار 
تعميرات در حال انجام اس��ت و در جلسات در اين 
باره گزارش داده مي ش��ود. بعضي از بخش ها نيز به 
مراقبت نياز دارد اما با توجه به نظر مش��اور شركت 

توسعه و تجهيز براي استحكام بناي استاديوم، براي 
تعميرات سكو به سكو جلو مي روند تا آماده شود.«

عسگريان، سرپرست شركت توس��عه و تجهيز اما 
ترجيح مي دهد از واژه بازسازي و بهسازي استفاده 
كند تا تعمير. او پيش تر در گفت وگو با خبرگزاري 
ايرنا هزين��ه مرم��ت آزادي را 600 ميليارد تومان 
برآورد كرده بود: »ورزش��گاه آزادي نياز به مرمت 
و بازس��ازي دارد كه برآورد ما حدود 600 ميليارد 
تومان اس��ت كه بايد با جديد دنبال شود.« وی در 
گفت وگو ب��ا »جوان« نيز با تأكيد ب��ر اين مهم كه 
در خصوص اس��تاديوم آزادي بايد از فضاسازي و 
انتش��ار اخبار بي پايه و بي اس��اس و نگران كننده 
خودداري كني��م و اجازه دهيم موض��وع از طريق 
مراجع ذي صلاح بررسي و اظهار نظر شود، گفت: 
»آزادي به لحاظ بهره بري ايمني مشكلي ندارد اما 
چند سالي اس��ت كه از آن بهره برداري شده و در 
مقابل نگهداري و هزينه خوبي براي آن نشده است. 
شما بهترين مكان را هم كه داشته باشيد اما وقتي 
فقط از آن استفاده كنيد و براي نگهداري اش هزينه 
نكنيد، مستهلك مي شود. مخصوصاً اگر ورزشي هم 
باشد. با وجود اين اگر ورزشگاه آزادي را موضوعات 
ايمني تهديد مي كرد، وزير ورزش قبل از هر شخص 
ديگري براي برطرف كردن آن پا پيش مي گذاشت 
و اقدام مي ك��رد. قطعاً ايمني م��ردم براي ما خط 
قرمز اس��ت و آن را با هيچ چيز معاوضه نمي كنيم 
و اگر مشكلي باشد، قطعاً همه مسائل را براي حل 

كردن موضوع ايمني ورزش��گاه متوقف مي كنيم. 
آنچه امروز در حال اجراست، بهسازي است. تقريباً 
بيشتر زون ها قابليت بهره برداري دارند و فقط چند 
زون هست كه در حال انجام آزمون هايي روي آنها 
هستيم كه مراجع ذي صلاح خواستار آن شده اند. 
اقداماتي انجام داده و نتايج آزمون را ارسال كرديم 
و منتظر جواب هس��تيم. اين آزمون ها را در مورد 
بيش��تر زون ها انجام داده و تأييديه هم گرفته ايم، 
اما برخ��ي نياز به بررس��ي هاي تكميل��ي دارند و 
همانطور كه در بازي ملوان در آزادي نيز مشاهده 
شد، ما در حال مرمت و بهس��ازي زون ها هستيم 
تا آزادي ورزش��گاهي در ش��أن مردم، هواداران و 

ايران باشد.«
اس��تاديوم 100ه��زار نف��ري آزادي ك��ه بعد از 
صندلي گذاري در س��كوهاي طبق��ه اول چيزي 
حدود 20ه��زار نفر از ظرفي��ت آن كاهش يافت، 
طبق گزارشي كه در مهرماه سال1392 در بليچر 
رپورت )يك رسانه مجازي امريكايي( منتشر شد، 
در ميان 20ورزش��گاه برتر جهان ج��اي گرفت؛ 
اس��تاديومي كه بي��ش از نيم قرن از س��اخت آن 
مي گذرد اما هنوز با وجود نيازهايي كه به مرمت و 
بازسازي دارد سرپاست. اما بايد ديد آنطور كه بايد 
از بزرگ ترين ورزشگاه ايران كه ورزشگاه اصلي تيم 
ملي و تيم هاي باش��گاهي پرسپوليس و استقلال 
به حس��اب مي آيد، نگهداري مي شود تا همچنان 

ساليان سال سرپا بماند؟

ايمني مردم خط قرمز ماست
عسگريان، سرپرست و مالمیر، مدير روابط عمومي شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی در گفت و گو با »جوان«:

ورزشگاه آزادي تعمیر مي خواهد يا بهسازي؟

از نوکمپ تا برنابئو و هاتسپرز، درآمدزايي مغز اقتصادي مي خواهد

ورزشگاههايپولساز

اس�تاديوم 100هزار نفري آزادي در 
میان 20ورزش�گاه برتر جهان جاي 
گرفت؛ اس�تاديومي که بیش از نیم 
قرن از ساخت آن مي گذرد اما هنوز 
با وج�ود نیازهاي�ي که ب�ه مرمت و 
بازس�ازي دارد سرپاس�ت. اما بايد 
دي�د آنطور ک�ه باي�د از بزرگ ترين 
ورزش�گاه ايران  نگهداري مي شود 
تا همچنان سالیان سال سرپا بماند؟

امكان�ات، تجهی�زات و زيرس�اخت هاي ب�ه روز در فوتبال ح�رف اول را 
مي زند. هر تی�م و باش�گاهي که اي�ن فاکتورها را داش�ته باش�د، هم در 
مسیر پیش�رفت و موفقیت راحت تر گام برمي دارد و هم درآمد هنگفتي 
به جیب مي زند. ورزش�گاه هاي بزرگ زي�ادي در جهان وج�ود دارند که 
شهرت شان به گوش همه رسیده است. از آنجا که اين ورزشگاه ها متعلق 
به باشگاه هاي بزرگ و مش�هور هس�تند، حفظ، نگهداري و به روزرساني 
آنها يكي از وظايف مهم مديران و رؤساي آن باشگاه ها محسوب مي شود. 
انجام اي�ن مس�ئولیت کار هر مديري نیس�ت و نی�از به بررس�ي، تفكر، 

مش�ورت با متخصصان، برنامه ريزي و س�پردن کار ب�ه کاردان دارد. اين 
مس�ئله براي باش�گاه هاي سرش�ناس اروپايي اهمیتي دوچن�دان دارد، 
چراکه راضي نگه داش�تن خیل عظیم ه�واداران متعصب آنه�ا اصاً کار 
راحتي نیس�ت و براي تأمین بودجه هنگفت مورد نیاز نی�ز بايد روي پاي 
خودشان بايستند، از اين رو طي يك دهه گذشته باشگاه هايي چون رئال 
و بارس�لونا پروژه بازس�ازي ورزش�گاه هاي قديمي خود را آغاز کرده اند. 
منچس�تريونايتد ه�م برنامه وي�ژه اي ب�راي اولدترافورد در دس�ت اجرا 
دارد. در ادامه به بخش�ي از پروژه هاي بزرگ در حال اجرا اشاره مي کنیم. 

شيوا نوروزي
  گزارش


